
مدیرعامل شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت خبر داد:

برنامه ریزی برای اتصال ۹ نیروگاه به
 شبکه خطوط لوله فرآورده های نفتی

وزیر راه و شهرسازی:

سخنگوی گمرک:

گروه اقتصادی - در مراســمی با حضور مدیرعامل شرکت خطوط لوله و 
مخابرات نفت ایران، نیروگاه شهید سلیمی نکا در ساحل استان مازندران به شبکه 
خطوط لوله نفتی کشور متصل شد.ارسلان رحیمی مدیر عامل شرکت در این آیین 
با اشاره به برنامه ریزی انجام شده برای اتصال ۹ نیروگاه کشور به شبکه خطوط لوله 
فرآورده های نفتی، گفت: تحقق این مهم نیازمند ۵۹۰ میلیارد تومان اعتبار است که 
تلاش می کنیم بر اساس اعتبارات محقق شده  و  توجه به اولویت بندی ها این برنامه 
را اجرا کنیم.وی افزود: اتصال نیروگاه های کشور به شبکه لوله های نفتی دارای 
مزایای مهم و برجســته از جمله جلوگیری از قاچاق سوخت، کاهش خطرات 
جاده ای، حفظ محیط زیســت و افزایش ایمنی، استمرار فرآیند انتقال و کاهش 
هزینه تمام شده انتقال فرآورده به یک پنجم نسبت به حمل و نقل جاده ای است.

مدیرعامل شــرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران اظهار کرد: در سال 
گذشته بیش از ۳ میلیارد لیتر انواع فرآورده های نفتی با بهره گیری از خطوط لوله 
وارد استان مازندران و گلستان شد که حدود یک میلیارد و دویست میلیون لیتر از 
این حجم را نفت گاز تشکیل داده و نیروگاه نکا بزرگترین مصرف کننده نفت گاز 
در این منطقه بوده است.وی با بیان اینکه در سطح کشور بیش از ۱۴ هزار کیلومتر 
خطوط لوله وظیفه انتقال نفت و فرآورده تولیدی پالایشگاه های کشور را از مراکز 
تولید به مبادی مصرف بر عهده دارند، اظهار داشت: طی سال گذشته ۱۲۸ میلیارد 
لیتر نفت و انواع فرآورده های نفتی در سطح کشور توزیع و منتقل شده است که 
برای انتقال این حجم باید تعداد چهار میلیون و ۳۰۰ هزار نفتکش ۳۰ هزار لیتری 
در سطح جاده های کشور تردد می کرد.در این مراسم با حضور مدیرعامل شرکت 
خطوط لوله و مخابرات نفت ایران، مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی و مدیرعامل نیروگاه شهید سلیمی نکا، طرح اتصال این نیروگاه به شبکه ملی 
خطوط لوله صنعت انتقال نفت ایران از طریق مرکز انتقال نفت نکا در ســاحل 

دریای خزر به بهره برداری رسید.

اقتصادی6

گروه اقتصادی - ۱۸ مهر امسال 
بانــک مرکــزی اعلام کرد براســاس 
بخشنامه ۲۳ اسفند ۱۴۰۰ اخذ هرگونه 
سپرده به عنوان وثیقه نقدی به هر عنوان، 
قبل و یا بعد از اعطای تسهیلات توسط 

بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی 
ممنوع است. در همین رابطه بسیاری از 
عدم اجرای این بخشنامه گلایه داشته و 
خواستار پیگیری موضوع بودند. یکی 
از مخاطبان گفت: باوجود این که دیوان 

عدالــت اداری رای رفع مســدودیت 
پول های بلوکه شده بخشی از تسهیلات 
یکی از بانک را صادر کرده، اما شعب این 
بانک از آن امتناع می کنند. یکی دیگر از 
مخاطبان مطرح کرد: مگر قرار نبود دیگر 

بخشی از تسهیلات بلوکه نشود، اما چرا 
برخی از بانک ها و شعب این را رعایت 
نمی کننــد.در خصوص بلوکه شــدن 
تسهیلات بانکی که برخلاف بخشنامه 
بانک مرکزی اســت رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس هم نکاتی را بیان کرد.

بلوکــه شــدن بخشــی از 
تســهیلات خلاف قانون و شرع 

است
آقای پورابراهیمی گفت: این امر 
بلوکه شــدن بخشــی از تسهیلات که 
توســط برخی بانک ها و شعبه ها انجام 
شــده خلاف بیَنّ قانون و شرع بوده و 
بانک مرکزی نیز مکلف شــد گزارش 
نظارتی خود را در این رابطه به کمیسیون 

اقتصادی ارائه کند.
بــرای پیگیری بیشــتر موضوع 
به ســراغ بانک مرکــزی رفتیم در این 
خصوص ســخنگوی بانــک مرکزی 
نکاتی را ارائه داد. آقای مصطفی قمری 
وفا گفت: بــه هیچ عنوان بانک ها حق 
بلوکه کردن هیچ بخشــی از تسهیلات 
را ندارنــد. او می گویــد: عدم رعایت 
بخشــنامه های یادشــده در این زمینه، 
تخلف از ســوی برخــی از بانک ها و 
موسســات اعتباری غیربانکی است و 
موضوع مشــمول اقدامات نظارتی و 
طرح در هیئت انتظامی بانک ها خواهد 

شد.
او گفــت: چنانچــه بانک هــا و 

موسســات اعتبــاری غیربانکــی در 
راستای بخشنامه شماره ۱۰۰۸۳۲  /۹۹ 
مــورخ ۹ تیرمــاه ســال ۱۳۹۹  قبل از 
اعطای تســهیلات و منــوط به توافق 
قبلی، اقــدام به اخذ وثیقــه نقدی در 
قالب سپرده ســرمایه گذاری مدت دار 
از تسهیلات گیرنده کرده اند، پرداخت 
سود علی الحســاب به سپرده مذکور 
معادل نرخ ســود متناظر با دوره زمانی 
آن ســپرده مشابه سپرده هایی که وثیقه 

تسهیلات نیستند، الزامی است.  
بانــک هایی که بخشــی از 
وام را بلوکه کــرده اند به هیئت 

انتظامی معرفی می شوند
در ایــن خصوص آقــای ابوذر 

ســروش معاون نظارت بانک مرکزی 
نیــز اعلام کــرده بود کــه بانک هایی 
که بخشــی از وام را بلوکــه کرده اند، 
به هیئت انتظامی معرفی می شــوند.با 
وجود بخشــنامه صریح بانک مرکزی 
در خصوص ممنوع بودن بلوکه شدن 
بخشی از تسهیلات، اما به گفته مخاطبان 
تعدادی از بانک ها از این بخشنامه پیروی 
نمی کنند.یکی از کارشناسان امور بانکی 
در خصــوص چرایی عدم اجرای این 
بخشنامه توسط برخی از بانک ها نکاتی 

را عنوان کرد.
آقای حجــت الله فرزانی گفت: 
در خصــوص بلوکه کردن بخشــی از 
تســهیلات باید گفت این اقدام از نظر 

شرعی و قانونی ممنوع است.
او می گوید: بانک مرکزی به طور 
میانگین هر ســال این ممنوعیت بلوکه 
شــدن بخشی از تسهیلات را بخشنامه 
می کند و در یک ســال اخیر تقریبا سه 
مرتبه این مورد بخشــنامه شده است. 
فرزانی گفت: بانک مرکزی این اختیار 
قانونــی را دارد کــه در این زمینه ورود 
و با بانک هــای متخلف برخورد کند.
او می گوید: اگر بخشــی از تسهیلات 
دریافتی افراد توسط بانک ها بلوکه شده 
است افراد می توانند با نامه زدن به اداره 

رســیدگی به شکایت بانک مرکزی در 
خواســت رسیدگی و شــکایت خود 
را ثبــت و از طریــق بانک مرکزی این 
موارد پیگیری و قسمت بلوکه شده آزاد 
خواهد شد. این کارشناس امور بانکی 
گفت: یکی از دلایلی که بانک ها اقدام به 
بلوک کردن بخشی از تسهیلات می کنند 
این اســت که بهای تمام شده صکوک 
به عبارتی هزینه پول برای بانک ها بالا 
است به همین ســبب بانک ها مجبور 
هستند درآمد تسهیلاتی خود را افزایش 
دهند. او می گوید: یکی از راهکار هایی 
که بانک هــا می توانند نرخ موثر درآمد 
تسهیلات خود را از ۱۸ درصد مصوب 
شــورای پول و اعتبــار افزایش دهند 
همین سپرده کردن بخشی از تسهیلات 
یا دریافت وثیقه نقدی اســت چرا که با 
آن ها می توانند درآمد جدیدی کســب 
کنند در کنار این موضوع به ســبب این 
که هزینه های عملیاتی بانک ها بالا است 
بانک ها برای ایجاد درآمدی جدید این 

اقدامات را انجام می دهند.
بر اساس بخشنامه بانک مرکزی 
بلوکه شدن بخشی از تسهیلات ممنوع 
است بخشنامه ای که اگر بانک ها به آن 
عمل نکنند بنا بر وعده های داده شده  با 

آنها برخورد قانونی خواهد شد. 

دستورالعملی که رعایت نمی شود؛

بلوکه شدن بخشی از تسهیلات 
بانکی ممنوع است

طبق بخشنامه بانک مرکزی بلوکه کردن بخشی از تسهیلات بانکی ممنوع است اما برخی بانک ها همچنان
 این دستورالعمل را رعایت نمی کنند.

گروه اقتصــادی - علی رغم  
برخی فضاســازی هــا مبنی بر عقب 
نشــینی دولت از وعده ســاخت یک 
میلیون مســکن در ســال، محاسبات 
کارشناسی نشان میدهد این رقم، کف 

نیاز واقعی بازار مسکن کشور است.
»مســکن از دغدغه های مردم به 
ویژه جوانان و زوج های جوان اســت 
و مــا تلاش می کنیم با تولید مســکن 
هم این دغدغه و هم مســأله جمعیت 
را حل کنیم چرا که مانع بزرگ بر ســر 
راه ازدواج جوانان، نبود مسکن مناسب 
اســت.« این سخنان را ابراهیم رئیسی 
در خــرداد ماه ۱۴۰۰ وقتی هنوز ردای 
ریاست جمهوری بر تن نکرده بود بیان 
کــرد و گفت: من به جوانان گفته ام که 
آنها ازدواج کنند، ما هم ساخت مسکن 
برایشان را از همان روز نخست دولت 
پیگیری می کنیم و فکر می کنم بشــود 
طی ۴ ســال ۴ میلیون واحد مسکونی 
ســاخت. بعد از پیروزی رئیســی در 
انتخابات ریاســت جمهوری ساخت 
۴ میلیون مسکن به یکی از وعده های 
اصلی دولت تبدیل شد و دولت از عزم 
جدی خود برای حل بحران مســکن 

سخن گفت.
تَب بحران مسکن چقدر جدی 

است؟
پــس از دولت دهــم به دلیل بی 
مهری دولت یازدهــم و دوازدهم به 

بحث ساخت و تأمین مسکن، ساخت 
و ســاز به شــدت کاهش پیدا کرد که 
بدون شــک یکــی از عوامل اصلی 
مشــکلات فعلی بازار مسکن است. 
به عبارتی بیش از نصف احکام برنامه 
ششم توسعه در بخش مسکن، از سوی 
دولت روحانی اجرا نشــد. در همین 
دوره ساخت وساز در بخش مسکن به 

۴۱ درصد کاهش پیدا کرد.
مــاده »۵۹« قانون برنامه ششــم 
توسعه کشــور در چهارچوب قانون 
ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه 
مسکن )۱۳۸۷(، بازآفرینی بافت های 
ناکارآمد شــهری و روســتایی را در 
دستور کار دولت قرار داده بود. دولت 
موظف بود در طول برنامه ششم توسعه 
)۱۳۹۶ تا ۱۴۰۰( به بازآفرینی ســالانه 
۲۷۰ محله، نوســازی و مقاوم سازی 
ســالانه ۲۰۰ هــزار واحد مســکن 
روستایی و ســاخت یا خرید حداقل 
صدوپنجاه هزار واحد مســکن اقشار 
کم درآمد )با اولویت شهرهای زیر ۱۰۰ 

هزار نفر جمعیت( در سال اقدام کند.
اقدام های انجام شــده توســط 
دولت گذشــته با اهداف برنامه ششم 
توســعه فاصله دارد، به طوری که فقط 
بــرای ۴۸ درصــد از محلات هدف، 

برنامه اقدام تدوین شــده اســت. از 
این میــزان ۴۰.۶ درصد از پروژه های 
مصوب خاتمه یافته اند. درخصوص 
مســکن روســتایی، از مجموع یک 
میلیون واحد مسکونی پیش بینی شده 
در برنامه، ۶۷.۲۸ درصد به بنیاد مسکن 
انقلاب اســلامی ابلاغ شده و تنها ۲۸ 
درصد از واحدهای مسکونی نوسازی 
و بهسازی شده است. این اقدامات دو 
دولت قبل باعث شد با افزایش افسار 
گسیخته قیمت مسکن رو به رو شویم.
محاســبات بازار مسکن نشان 
می دهــد که بــا توجــه ازدواج های 
احتمالــی و ضــروری در ۱۰ ســال 
آینده، همچنین نیز بازسازی و کمبود 
فعلی بازار مسکن به نسبت خانوارها 
ســالیانه نیاز به ساخت بین یک تا دو 
میلیون واحد مســکونی است. این در 
حالی است که در سال های اخیر میزان 
ساخت مســکن به اعداد بسیار پایین 

حدود ۳۵۰ هزار واحد رسیده است.
آسانسوری  مسکن؛  قیمت 

بالا رفت
بر طبق آمار انتشار یافته از سوی 
وزارت راه و شهرســازی از وضــع 
بازار مســکن در مناطق شــهر تهران، 
در ۶ ماهه ابتدایی ســال ۱۳۹۹ قیمت 

مسکن با رشد بسیار زیادی مواجه بوده 
است. میانگین قیمت هر مترمربع یک 
ساختمان مسکونی در شهر تهران در 
فروردین ماه ســال ۹۹ به ۱۵ میلیون و 
۵۴۵ هزار تومان رسیده که در شهریور 
ماه همین ســال به رکورد ۲۵ میلیون 
تومــان افزایش پیدا کرد. شــهریور 
سال ۹۸ متوســط قیمت هر مترمربع 
ساختمان مسکونی در کلان شهر تهران 

حدود ۱۳ میلیون تومان بوده است.
نگاهی به رشــد قیمت مسکن 
در ۳۰ ســال گذشته نشان دهنده روند 
ســریع آن در این بازه زمانی است. سه 
ســال اخیر در تاریخ بخش مســکن 
ایران ماندگار است چراکه شدیدترین 
افزایش نرخ ها را به صورت متوالی در 
قیمت مسکن شاهد بوده ایم. از سال ۹۷ 
تا ۹۹ قیمت مسکن در تهران نزدیک به 
۲ برابر شده است. شایان ذکر در تمام 
طول این بازه ۳۰ ســاله تورم به عنوان 
یک عامل اصلی نقش اساسی در تعیین 
مسیر کاهشی و یا افزایشی بازار مسکن 

و ساختمان ایفا کرده است.
به علاوه نمودار قیمت مســکن 
در ۱۰ ســال گذشته علت این اوضاع 
بحرانی را تا حدی مشــخص می کند. 
اهمــال دولت ها در ۱۰ ســال اخیر به 

منظور افزایش تولید مســکن با هدف 
عــدم نیاز به مداخله دولــت در بازار 
مســکن که البته حامی مهم این قضیه 
عباس آخوندی وزیر اسبق راه بود که 
در سال ۹۷ استعفا نمود که البته نتیجه 
این اهمال کاری گریبان مردم را گرفته 

است.
نیاز واقعی کشور به ساخت 
مســکن؛ بیش از یک میلیون در 

سال
طبق سرشماری نفوس و مسکن 
که در سال ۹۵ انجام شد برای رسیدن 
به نقطه مطلوب در بازار مسکن تا سال 
۱۴۰۵ نیاز است تا هر سال یک میلیون 
واحد مسکونی در کشور ساخته شود؛ 
درحالی که طبق گزارش ها سالانه ۳۰۰ 
هزار واحد مسکونی در کشور ساخته 

شده است.
اولیــن مســئله تأمین مســکن 
برای خانوارهای کشــور است. طبق 
سرشــماری نفوس و مســکن تعداد 
خانوارهای کشــور ۲۴ میلیون و ۱۹۶ 
هزار خانوار اســت درحالی که تعداد 
واحدهای مسکونی کشور ۲۲ میلیون 
و ۸۲۵ هــزار واحد بوده اســت. این 
اختلاف آمار نشان می دهد که نزدیک 
به یک میلیون و ۳۷۱ هزار خانه کمبود 

در کشور وجود دارد.
اما سخنان مهرداد بذرپاش وزیر 
جدید راه و شهرســازی موجب موج 
سواری برخی از منتقدان به این وعده 
دولت شده اســت. وزیر جدید راه و 
شهرسازی در جلســه رأی اعتماد در 
ارزیابــی برای میزان بودجه لازم برای 
ســاخت چهار میلیون مسکن با متراژ 
۱۰۰ متــر گفت: نزدیک بــه دو برابر 
بودجه عمرانی کشــور یعنی ۲,۸۰۰ 
هزار میلیارد تومان برای ساخت چهار 
میلیون مســکن نیاز داریم، پس فکر 
نکنید اگر از ساخت مسکن کوتاه آییم 
مقصر دولت است یا برعکس مقصر 
مجلس اســت، ما همه در یک کشتی 
نشســته ایم و همه برای ایران و نظام 
تلاش می کنیم مگر می توان برای مردم 

کاری نکرد.
بذرپاش گفته است: روش های 
جدیدی لازم است تا بتوان مصوبات 
مجلس شــورای اســلامی همچون 
ســاخت چهار میلیون مسکن را اجرا 
کــرد. ما کمبود مهندس و تکنســین 
فنی برای ساخت ســاختمان و سایر 
متخصصان برای احداث نداریم. یکی 
از مشکلات برای ساخت مسکن زمین 
احتکار شده است، دولت ها و مجالس 

قبلــی کاری نکردنــد و قیمت ملک 
افزایش پیدا کرد که باید برای آن چاره 

اندیشی کرد.
وی اضافــه کــرد: روش دیگر 
نوســازی بافت هــای روســتایی و 
شهری اســت که در شهرهای بزرگ 
شهرداری ها مجوز لازم برای ساخت 
مسکن را می دهند. امروز تقاضا برای 
مسکن ملی به حد مطلوب نبوده، چرا 
کــه آورده اولیه ای که برای ثبت نام در 
نظر گرفته شــده برای اقشار ضعیف 

مشکل ساز است.
این سخنان عقب نشینی دولت از 
وعده خود بیان شد و انتقادات بسیاری 
در پی داشته است. با این وجود ابراهیم 
رئیســی رئیس جمهور در ســفر به 
خراسان جنوبی در پاسخ به برخی موج 
ســواری های برخی رسانه ای گفت: 
آقایان به ما می گویند ممکن اســت در 
مورد وعده مسکن خلف وعده کنید؟ 
هرگز! در این دولت هرگز چیزی را از 

مردم نخواهیم پوشاند.
وی با بیان اینکه ســاخت سالانه 
یک میلیون مسکن از تکالیف قانونی 
هر دولت اســت، افزود: به لطف خدا 
زمین در کشــور موجود اســت لذا با 
همــت بالا در مــردم و جوانان و دارا 

بودن امکانات از لحاظ مصالح، نیازی 
به خــارج نداریم که بخواهند برای ما 

مسکن بسارند.
زمستانی ترین فصل تاریخ 

مسکن ایران پایان می یابد؟
نااطمینانی و نبودن چشــم انداز 
روشن از اقتصاد، زمستانی ترین فصل 
تاریخ مســکن در نیم قرن اخیر را رقم 
زده است. افزایش پیاپی قیمت مصالح 
اصلــی تولید مســکن و افزایش ۵۷ 
درصدی دستمزد و انتظارات تورمی، 
رشد ۴۷ درصدی قیمت مسکن را فقط 
در یک ســال اخیر در پی داشته است. 
به همین دلیل دولت سیزدهم با طرح 
ســاخت خانه های یک طبقه و حیاط 
دار درصدد اســت، مســکن ارزان را 
به دســت خود مردم و در سریع ترین 
زمان ممکن بســازد تا هم به مهمترین 
وعده اقتصادی خود عمل کرده باشد 
و هــم بتواند با عرضه مســکن ترمز 
افزایش افسارگسیخته قیمت مسکن 

در سال های اخیر را بکشد.
زیرا ساخت و عرضه مسکن یک 
نیاز جدی و غیرقابل تغییر است و یکی 
از راه های کنترل تقاضای ســرمایه ای 
مســکن عرضه مداوم است تا به این 
وســیله بازار به تعادل رسانده شود و 
برای رســیدن به این تعادل محاسبات 
دولت برای ساخت ۴ میلیون مسکن 

کارشناسی شده است.

گروه اقتصادی - رئیس دبیرخانه 
ستاد ســاماندهی حمایت از مشاغل 
خانگی از افزایش ســقف تسهیلات 
اشتغال خانگی خبر داد و گفت: فعالان 
حوزه مشاغل خانگی برای راه اندازی 
کســب وکار خــود، حمایــت مالی 

می شوند.
 یکــی از طرح های وزارت کار به 
منظور اشتغالزایی و ایجاد فرصت های 
شغلی، توسعه و راه اندازی مشاغل خرد 
و خانگی اســت و در راستای تسهیل 
فضای کســب و کار نسبت به کاهش 
زمان صدور مجوزهای مشاغل خانگی 

اقدام کرده است.

مشــاغل خانگی هر نوع فعالیت 
اقتصادی است که در فضای منزل و با 
سرمایه اندک قابل راه اندازی است. این 
شغل ها به دلیل ماهیت خود به فضای 
زیادی نسبت به سایر کسب و کارها نیاز 
ندارند و عمده گروه های هدف مشاغل 
خانگــی را زنان سرپرســت خانوار، 
کارآفرینان، معلولان، بازنشســتگان و 

روستاییان تشکیل می دهند.
بر اســاس اعلام رئیس دبیرخانه 
ســتاد ساماندهی و حمایت از مشاغل 
خانگی، ۷۰ هزار فقره مجوز کســب و 
کار خانگی در هفت ماهه امسال صادر 

شده است.

آزیتا همتیان ، از افزایش ســقف 
تســهیلات مشــاغل خانگی در سال 
جــاری خبــر داده و می گویــد: در 
ســال ۱۴۰۱ اعتباراتی از طرف بانک 
مرکزی به مبلغ ۳۰۰۰ میلیارد تومان در 
اختیار فعالان خانگی که دارای مجوز 
فعالیت در رشته های خانگی هستند، 
اختصاص یافته که در قالب تسهیلات 
قرض الحسنه ارزان قیمت به متقاضیان 
پرداخت می شود و با توجه به افزایش 
قیمــت مواد اولیه مورد نیاز شــاغلین 
خانگی و پیگیری های دبیرخانه ستاد 
ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی، 
به منظور حمایت از تولیدات خانگی، 

سقف تسهیلات فردی تا ۵۰ درصد و 
تسهیلات پشتیبان تا ۱۰۰ درصد رشد 

داشته است.
وی بــا بیان اینکــه فعالان حوزه 
مشــاغل خانگــی بــرای راه اندازی 
کســب وکار خانگی حمایــت مالی 
می شوند، هدف گذاری ایجاد اشتغال 
کشور درحوزه مشاغل خانگی پایدار را 
۳۰۰ هزار نفر تا پایان سال اعلام کرده و 
می گوید: یکی از ساده ترین روش های 
ایجاد اشتغال در کشور توسعه مشاغل 
خانگی است که حمایت از آن به بهبود 
وضعیت اشتغالزایی منجر خواهد شد.

پیــش از این محمــود کریمی 

بیرانوند - معاون اشــتغال وزیر کار در 
مصاحبه با ایسنا، از وجود بیش از ۱۹۰۰ 
میلیارد تومان طرح در بانک ها خبر داده 
و گفته بود: تا پایان ســال اعتبار ۳۰۰۰ 
میلیارد تومانی پیش بینی شــده برای 
راه اندازی مشــاغل خانگی پرداخت 

می شود.
وی ســود تســهیلات اشتغال 
خانگــی را ۴ درصد ذکر و اعلام کرده 
بود: در راســتای حمایت از تولیدات 
خانگی و کســب و کارهــای خرد و 
خانگی، سقف تسهیلات برای مشاغل 
مســتقل به ۱۵۰ میلیون تومان و برای 
مشــاغل پشــتیبان به ۴ میلیارد تومان 

افزایش یافته است.
برابر گزارش ها، از ابتدای امسال 
تــا کنون نزدیک بــه ۱۲۰ هزار مجوز 
مشــاغل خانگی صادر شده است که 
نســبت به مدت مشابه سال قبل بیش 
از ۲۲۰ درصد رشــد را نشان می دهد. 
همچنین بیش از ۹۵ درصد مجوزهای 
مشــاغل خانگی به صورت آنی صادر 
می شوند. پیش از این تعداد رشته های 
مصوب مشــاغل خانگی ۳۳۵ رشته 
بود که در دولت ســیزدهم با آنی شدن 
صدور مجوزهای مشاغل خانگی، این 
فهرســت به ۶۲۵ رشته  افزایش یافته و 

در اختیار متقاضیان قرار گرفته است.

بر اساس تبصره بند ۶ ماده ۷ قانون 
ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی، 
بانک مرکزی موظف است با هماهنگی 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
نحوه توزیع منابع قرض الحسنه برای 

مشاغل و کسب وکارهای خانگی را با 
توجه به اولویت و اهمیت انواع مشاغل 
خانگی و ســهم هر استان تعیین و در 
ابتدای هر سال به بانک ها و مؤسسات 

اعتباری ابلاغ کند. 

چرا ساخت یک میلیون مسکن در سال نیاز واقعی کشور است؟

حمایت مالی از صاحبان کسب و کارهای خانگی

گــروه اقتصادی - وزیــر راه و 
شهرسازی گفت: صنعت حمل و نقل 
را نمــی توان ســنتی اداره کرد و باید به 
فناوری متصل شــویم تا مشــکلات 

برطرف شود.
وزیــر راه و شهرســازی در روز 
افتتاحیه نمایشــگاه حمل و نقل اظهار 
داشــت: حمل و نقل یک صنعت مهم 
در همه جهان اســت که باید به آن دقیق 
پرداخت شود و مشکلات این صنعت 
بایــد بخش به بخش حل شــود و این 

وظیفه وزارت راه و شهرسازی است.
وی در ادامه بیان کرد: جهت گیری 
جدید وزارت راه و شهرسازی به عنوان 
یک کنشــگر مهم و اساســی ما با این 

صنعت رد دو جنبه مواجه هســتیم این 
صنعت دو ویژگی مهم باید داشته باشد.

مهرداد بدرپــاش در ادامه اظهار 
داشت: در بخش صنایع هوایی، زمینی 
همه به دنبال فناوری شدن این صنعت 
است که هرچه ما بیشتر فاصله گرفتیم از 
فناوری از دنیا عقب افتاده ایم و نتوانستیم 
جوابگــوی مردم باشــیم. وقتی با یک 
صنعت فناوران مواجه باشیم یعنی این 
صنعت به دنبال اخذ فناوری است و ما 
نمی توانیم با روش های سنتی نمی توانیم 
با دنیا همســو باشیم. ما برای فناور اداره 

شدن باید چه کاری انجام دهیم.
وی در ادامه بیان کرد: نمایشــگاه 
نشــان می دهد که مــا در کجای بخش 

حمل و نقل هســتیم و چقدر با جهان 
فاصله داریم و به دنبال این باشــیم که 
مــرز دانش و فناوری را با چه پلنی حل 
کنیم مگر می شود که در یک اتاق دربسته 
مشکل و حل کرد در مشارکت است که 
می توان مشکلات را حل کرد اشتراکات 
اســت که مشــکلات را حل می کند و 
پیشرفت در بخش های مختلف ایجاد 
خواهد شــد. وزیر راه دربــاره دانش 
بنیان ها گفت: وزارت راه و شهرسازی 
به دنبال همکاری با جوانان و دانش بنیان 
هستند که فعال و نترس هستند و به دنبال 
محافظه کاری نیســت شــاید در عمل 
نتوانیم محقق کنیم اما دنبال این هستیم.

وی در ادامه بیان کرد: ویژگی دوم 

حمل و نقل به دنبال متری مداری هست 
یعنی مــردم مداری که به دنبال خدمت 
با مردم هستیم و کوچک ترین ناراحتی 
مردم را می بینیم و به دنبال مردم پایه بودن 
صنعت حمل و نقل هســتیم و به دنبال 

مردم پایه تر شدن این صنعت هستیم.
دو ویژگی ایــن صنعت فناوری 
اداره شدن و دو مردم پایه بودن است که 
همواره پــای کار بودن تازه دانش بنیان 
رویش پیدا می کند این یک جریان است 

و ادامه خواهد داشت.
وی در پایان بیان کرد: این رویداد 
می تواند به ســمت فناوران تر شدن و 

مردم پایه تر شدن حرکت کند.
تدوین طرح جامع حمل ونقل 

تا سال ۱۴۰۲
افندی زاده گفت: طرح جامع حمل 
ونقل تا ســال ۱۴۰۲ تدوین می شود که 
در آن حضور بخش خصوصی پر رنگ 
تر خواهد بود. شهریار افندی زاده گفت: 
طرح جامع حمل ونقل تا ســال ۱۴۰۲ 
تدوین می شود، در این طرح اولویت و 
چشم انداز برنامه مشخصی برای کشور 
خواهد داشت. به گفته معاون حمل ونقل  
وزیر راه وشهرسازی،  چالش ها در این 
بخش مطلع هســتیم،  از  ســرمایه ی 
گذاری بخش خصوصی  در این بخش 
باید اســتفاده کنیم و حضور این بخش 
می تواند مانند سایر کشورها  زمینه ساز 
ایجاد تحول باشد. او می گوید: در احکام 

دائمی کشور تلاش شد موضوع تامین 
سرمایه گذاری در دستور کار قرار گیرد 
تا ســرمایه گذاران با نگاه دائمی  در این 
بخش حضور داشته باشند.  او گفت: در 
برنامه هفتم توسعه ، توسعه زیر ساخت 
در اختیار بخــش خصوصی باید قرار 
دهیم. ششمین نمایشگاه حمل ونقل با 
حضور وزیر راه وشهرسازی  از ۲۶ آذر  
تا ۲۹ آذر ادامه دارد و در این نمایشــگاه  
۳۱۱ شرکت  و سازمان حضور دارند، از 
این تعداد ۹۰ شرکت  دانش بنیان است.

در ایــن نمایشــگاه ۱۷ هیئــت 
خارجی  بازدید خواهند داشــت و در 
حاشــیه این نمایشگاه تفاهم نامه های 

منعقد می شود.

گروه اقتصادی - ســخنگوی 
گمــرک گفت: تا به ایــن لحظه هیچ 
مشخصاتی اعم از اظهارنامه، مدارک 
واردات، اطلاعــات مربــوط به ثبت 
سفارش و… خودروهای وارداتی به 
گمرک اظهار نشده است.سید مرتضی 

عمادی در مورد رســیدن خودروهای 
وارداتی به گمرک، اظهار کرد: تا به این 
لحظه هیچ مشخصاتی اعم از اظهارنامه، 
مــدارک واردات، اطلاعــات مربوط 
بــه ثبت ســفارش و… خودروهای 
وارداتی به گمرک اظهار نشــده است. 

در صورتی که این اقدامات انجام شود 
گمــرک به صورت رســمی در مورد 
جزئیات واردات اطلاع رسانی خواهد 
کرد.سخنگوی گمرک ایران افزود: بر 
همین اســاس در حال حاضر گمرک 
نمی تواند در مــورد جزئیات واردات 

خودرو اظهارنظری کنــد و توپ در 
زمین وزارت صمت اســت و صمت 
باید اعلام کند که آیا واردات انجام شده 

است یا خیر. 
وی ادامه داد: حتی اگر خودروها 
به صورت فیزیکی به گمرک برسند و 

حتی اعلام شــود که در کشتی هستند 
و در حال رســیدن به گمرک، تا زمانی 
کــه مشــخصات واردات به گمرک 
اظهار نشود، نمی توانیم اعلام کنیم که 
خودروهای خارجی وارد جغرافیای 
گمرک شــده است. هفته گذشته سید 

رضا فاطمــی امین وزیر صمت اعلام 
کرد کــه »هماهنگی بــرای واردات 
خودرو و اولین ثبت سفارش خودرو 
انجام شده و هفته آینده )هفته جاری( 
نخستین خودروهای وارداتی به ایران 

می آید.«

حمل و نقل را نمی توان سنتی اداره کرد

اظهارنامه خودروهای وارداتی به گمرک ارائه نشده است

یکی از راهکار هایی که بانک ها می توانند نرخ موثر درآمد تسهیلات خود را از ۱۸ درصد مصوب 
شورای پول و اعتبار افزایش دهند همین سپرده کردن بخشی از تسهیلات یا دریافت وثیقه نقدی 
اســت چرا که با آن ها می توانند درآمد جدیدی کســب کنند در کنار این موضوع به سبب این که 
هزینه های عملیاتی بانک ها بالا است بانک ها برای ایجاد درآمدی جدید این اقدامات را انجام می دهند.
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